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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 1 maart 1962
*'s Morgens te 9.30 uur aangevangen, vergaderzaal Kabinet van de Minister-President.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Korthals, Luns, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Visser en Zijlstra (afwezig is Minister
Veldkamp).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Van Houten en De Jong.
Secretaris: J. Middelburg.

Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 23 februari 1962, punt 2.)
Staatssecretaris Bot doet mededeling van een telegram van de Gouverneur van Nieuw-Guinea
Platteel, waarin hij vraagt op 10 maart het evacuatieschema voor het zuiden van Nieuw-Guinea in
gang te zetten. De militaire commandant van Nieuw-Guinea heeft een aansluitend verzoek
gedaan.

Minister Visser deelt mede, dat berichten o.a. van militaire attachés in Djakarta
inhouden, dat Indonesië een grote aanval voorbereidt, die omstreeks 1 april zou kunnen
beginnen. Staatssecretaris De Jong voegt hieraan toe, dat er berichten zijn, dat de Indonesische
Opperbevelhebber van het leger Nasution en ook de marine tegen een spoedige actie waren,
omdat voor voorbereiding een jaar nodig is, maar dat de luchtmacht wel hiervoor is en dat het
laatste standpunt heeft gezegevierd.

Minister Luns deelt omtrent het bezoek van de Amerikaanse Minister Kennedy
mede, dat diens omgeving onthutst was na het bezoek aan Indonesië en dat men laatdunkend
zich erover uitliet. Spreker heeft de indruk, dat Minister Kennedy zonder zich in de geschiedenis
van de Nieuw-Guineazaak te verdiepen heeft getracht in Djakarta Indonesië zonder precondities
tot besprekingen met Nederland te krijgen. Bij zijn korte bezoek aan Nederland hebben enkele
besprekingen plaats gevonden, die spreker in een aangename sfeer heeft gehouden. Hij heeft hem
een uiteenzetting gegeven van het politieke apparaat, de werking ervan op Nieuw-Guinea en over
de militaire situatie en hem o.a. mededeling gedaan van de Nederlands-Australische
overeenkomst inzake de bestuurlijke samenwerking. Na zijn vertrek hoorde spreker, dat Minister
Kennedy de indruk had, dat Nederland alleen besprekingen met Indonesië wil houden met
bijtrekking van U Thant. Ter gelegenheid van de uitreiking van een Koninklijke onderscheiding
aan de Franse Minister Couve de Murville heeft spreker daarom in Parijs nog een gesprek met
Kennedy gehad, waarin hij heeft gesteld, dat Nederland niet op procedurele punten een
bespreking met Indonesië zal verhinderen, aangezien de Nederlandse Regering bereid is deze met
open geest aan te vangen. Aangezien spreker de indruk heeft, dat dit ook het hoofdpunt bij zijn
besprekingen in Washington zal zijn, stelt hij voor ermede in te stemmen, dat hij aan de
Amerikaanse Regering zegt, dat Nederland ook bereid is een bespreking met Indonesië te houden
in aanwezigheid van een vertegenwoordiger van U Thant in plaats van de waarnemend Secretaris-
Generaal zelf. Voorts wil hij zeggen, dat Nederland zeer gereserveerd staat tegenover het laten
vallen van het erbij betrekken van de VN, maar dat het - mocht worden besloten een andere
derde erbij te vragen - dan toch een hechte band met het secretariaat van de VN nodig acht.
Vervolgens is spreker van oordeel, dat mocht de Raad besluiten door het zenden van enkele
schepen de marine in de wateren van Nieuw-Guinea te versterken, beter thans een kort bericht
kan worden gegeven, dat de Nederlandse Regering tot een tijdelijke versterking heeft besloten,
waarvan de details later bekend zullen worden gemaakt. Als men maandag of dinsdag hiertoe zou
besluiten, heeft dit het nadeel, dat daaruit de conclusie wordt getrokken, dat de bespreking in
Washington mislukt is.

De Minister-President heeft met Minister Kennedy besproken, dat Nederland in zijn
streven naar een vreedzame ontwikkeling van de Nieuw-Guineazaak tot het uiterste gegaan is,
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waarbij wij op alle voorstellen van U Thant bevestigend hebben geantwoord, terwijl Indonesië
alles heeft afgewezen. Een tweede punt van gesprek was, dat de militaire maatregelen van
Indonesië de Nederlandse Regering uit verantwoordelijkheid voor de bevolking van Nieuw-
Guinea noodzaken verdere versterkingen te overwegen. Spreker heeft hieraan toegevoegd, dat
men zich moet realiseren, dat bij snelle overdracht van de souvereiniteit een ernstig gevaar van
een Kongo-situatie ontstaat. Daarbij komt, dat er op Nieuw-Guinea geen nationalistische
beweging zich tegen Nederland keert, maar omgekeerd de bevolking vraagt, dat het Nederlandse
bestuur voorlopig gehandhaafd blijft.

Minister Beerman heeft aan Minister Kennedy zijn standpunt ten aanzien van het
wetsontwerp-Bonner inzake de scheepvaart gevraagd, maar deze bleek hier weinig van te weten.
Hij vond President Sukarno 'not without charm, but never would call him my friend', de Minister
van Buitenlandse Zaken Subandrio heel intelligent en de Minister van Defensie Nasution serieus;
laatstgenoemde zag hij als belangrijkste tegenstander van het communisme in Indonesië.

Minister Klompé veronderstelt, dat Minister Luns bij zijn besprekingen in
Washington ook de conclusie van de vorige Ministerraad zal volgen, nl. het vragen van een
verklaring dat wie agressie pleegt Amerika tegen zich zal vinden. Minister Luns antwoordt
bevestigend.

Minister Marijnen acht de besprekingen van Minister Luns in Washington van
bijzondere importantie, aangezien deze voor de toekomst beslissend kunnen zijn. Spreker wijst
erop, dat het nemen van militaire maatregelen ook politieke repercussies heeft. Daarom wil
spreker beide zaken even aan elkaar koppelen. De Amerikaanse Regering moet weten, dat er voor
Nederland sterke morele verplichtingen ten aanzien van de bevolking van Nieuw-Guinea bestaan.
Dit kan versterking van de defensie nodig maken. Het houdt echter het gevaar in, dat men stelt,
dat uit deze versterking blijkt, dat Nederland niet meer tot besprekingen met Indonesië wil
komen. Met het oog hierop acht spreker het beter, dat een beslissing over versterking wordt
opgehouden en dat Minister Luns de Amerikaanse Minister confronteert met de plicht waarvoor
Nederland staat, daarover niet in discussie treedt, maar hem wijst op de nadelige indruk naar
buiten. Een alternatief hiervoor zal dan moeten zijn, dat de Amerikaanse Regering opnieuw
verklaart, dat de partij, die agressie pleegt, de VS tegen zich zal vinden.

Minister Toxopeus wijst erop, dat wat Minister Marijnen zegt een kwestie van
tactiek is; het staat echter vast, dat met de bestaande defensiemiddelen en de militaire opbouw
door Indonesië Nederland niet eens de mensen zal kunnen wegkrijgen. Minister Kennedy zeide,
dat Indonesië voorlopig niet zal aanvallen, maar de Nederlandse inlichtingen zijn anders; naar
aanleiding hiervan zei Kennedy, dat de Nederlandse Regering haar eigen verantwoordelijkheid
moet nemen. Spreker meent, dat Nederland conserverende maatregelen moet nemen, voordat
Minister Luns in Washington gaat spreken. Men kan Nederland niet kwalijk nemen als
maatregelen worden genomen, waardoor de Nederlandse mannen, vrouwen en kinderen op
Nieuw-Guinea niet onbeschermd worden gelaten. Hierover handelen ook de punten 3-5 van het
memorandum van Staatssecretaris Bot van 28 februari. Minister Zijlstra merkt op, dat punt 3
verder gaat dan wat Minister Toxopeus noemt. Minister Toxopeus stelt vervolgens de vraag wat
eerder aan de orde is de buitenlandse politieke aspecten bij de besprekingen in Washington of de
bescherming van de mensen op Nieuw-Guinea.

Minister Klompé is van oordeel (naar aanleiding van het betoog van Minister
Marijnen), dat Minister Luns de versterking van de defensie van Nieuw-Guinea niet tot punt van
onderhandelingen in Washington kan maken. Zij meent, dat Minister Luns daar moet kunnen
zeggen, dat de beslissing tot versterking is gevallen, aangezien de Amerikaanse Regering niet
bereid is verantwoordelijkheid te nemen en dat eventueel bij het blijken van het tegendeel de
versterking nog teruggedraaid zou kunnen worden.

Minister Cals herinnert eraan, dat twee weken geleden de Raad heeft besloten pas
na het bezoek van Minister Luns aan Washington te beslissen over versterkingen. Hij acht het
dan wel bezwaarlijk, dat thans weer een tegengestelde beslissing wordt genomen. Tot in de



jongste tijd is steeds gezegd, dat de defensie van Nieuw-Guinea voor het opvangen van infiltraties
voldoende is, maar intussen zegt men van de zijde van Defensie en Binnenlandse Zaken, dat de
situatie thans niet meer verantwoord is. Spreker begrijpt niet, dat in enkele weken dit zo gekeerd
kan zijn. Indien dit de realiteit is en Amerika ons geen enkele zekerheid wil geven, zal de Regering
misschien tot versterking moeten besluiten, maar wat thans alleen al voor de marine wordt
voorgesteld is geen minieme versterking. Spreker is van oordeel, dat de politieke problemen rond
de kwestie Nieuw-Guinea niet voldoende in de Ministerraad zijn besproken; het Kabinet verkeert
elke keer in tijdnood. Wat de houding van de Amerikaanse Regering betreft is het mogelijk, dat
zoals Minister Luns verwacht deze Regering zich weer op de vlakte zal houden. Spreker vraagt
zich echter af of niet een uitspraak van de Amerikaanse Regering kan worden verkregen omtrent
landingsrechten voor het militaire vervoer en omtrent faciliteiten voor scheepsvervoer.

De Minister-President merkt naar aanleiding van het betoog van Minister Cals op,
dat de toestand zich snel wijzigt. De maatregelen, die Indonesië neemt, wijzen erop, dat het zich
klaarmaakt om tot een aanval over te gaan, die omstreeks 1 april zou kunnen beginnen. Een
nieuw element voor het regeringsbeleid is het telegram van de Gouverneur om op 10 maart met
evacuatie aan de zuidkust te beginnen. Dit leidt ertoe enige versterking van de defensie te
aanvaarden, tenzij er een duidelijke verklaring van de Amerikaanse Regering zou komen. De
vraag is thans alleen of de Ministerraad nu tot een maatregel moet besluiten of dit moet
aanhouden tot Minister Luns in Washington is geweest.

Minister Zijlstra sluit zich in hoofdlijnen aan bij het betoog van Minister Marijnen.
Spreker acht het niet juist aan de Amerikaanse Regering te zeggen, dat indien zij geen
bevredigende verklaringen geeft de Nederlandse Regering bepaalde maatregelen zal moeten
nemen. De Ministerraad zal, zoals Minister Marijnen voorstelde, na het bekend worden van wat
de besprekingen van Minister Luns in Washington hebben opgeleverd een beslissing moeten
nemen. Aan de drie punten, die Minister Luns voorstelde om in Washington te bespreken en
waaraan Minister Klompé nog een vierde heeft vastgeknoopt, zou spreker het volgende politieke
punt willen toevoegen. Er is door uitlatingen van Amerikaanse regeringspersonen bij ons twijfel
gerezen of de Amerikaanse Regering niet op het standpunt staat, dat Nederland Nieuw-Guinea
aan Indonesië moet overdragen, met zekere waarborgen van de VN of anderszins. De
Nederlandse Regering heeft er recht op te weten of dit het Amerikaanse standpunt is. Als dat zo
is, dan staat Nederland in feite alleen en zal de Ministerraad het beleid opnieuw moeten bekijken.
Spreker meent evenals Minister Marijnen, dat hierover pas beslist kan worden als Minister Luns
terug is. Een beslissing over militaire maatregelen moet worden genomen in een politieke context.
Tegenover de gedachte om zonder hulp van de waarnemend Secretaris-Generaal van de VN U
Thant te spreken voelt Minister Luns een tegenzin. Als men echter zo ver wil gaan, dat men wil
zeggen open te staan ten aanzien van de te volgen procedure, vraagt spreker zich af of het niet
beter is tegenover de Amerikanen genoemde tegenzin te laten vallen en na te gaan hoe zij staan
tegenover de materiële inhoud van het probleem. Spreker ziet voorts een inconsequentie tussen
de verwijzing naar het gevaar voor de Nederlanders op Nieuw-Guinea ter verdediging van de
voorstellen tot versterking van de defensie. Als de Regering van oordeel is, dat deze mensen in
gevaar komen te verkeren, zal men hen thans uit de bedreigde gebieden moeten halen.

Staatssecretaris Van Houten heeft het gevoel, dat - gezien de berichten over de
Indonesische voorbereidingen voor een aanval - een beslissing over de Nederlandse versterkingen
spoedig moet worden genomen. Minister Visser bevestigt, dat spoed geboden is.

Minister Klompé acht het onjuist alleen na te gaan wat de Amerikaanse Regering
van oordeel is, aangezien het antwoord van die Regering weer afhangt van wat de Nederlandse
Regering doet. Spreekster verwacht, dat de Amerikanen ervan uitgaan, dat Nederland toch zal
doen wat zij zeggen; zij zullen echter moeten begrijpen, dat dit niet zo gemakkelijk is. Als Minister
Luns aan hen zou vragen of Nederland aan de Indonesische eisen moet toegeven, zullen zij zeker
bevestigend antwoorden. De Nederlandse Regering moet echter haar eigen verantwoordelijkheid
nemen.



Minister Luns is wat militaire versterking betreft van oordeel, dat dit in zijn
bespreking met de Amerikanen niet een zaak kan zijn waarop afgedongen kan worden in de zin,
dat een jager minder kan worden gezonden als de Amerikanen nog een verdere toezegging doen.
Hij wil echter wel aan de Amerikaanse Minister zeggen, dat de Nederlandse Regering verplicht is
de defensie van Nieuw-Guinea te versterken, aangezien de Amerikanen naar aanleiding van het
zenden van het tweede chartervliegtuig zeiden, dat niet met hun Regering hierover gesproken
was. De chantagetactiek van de Indonesiërs heeft niet gewerkt. Als echter twee dagen na zijn
besprekingen in Washington zou worden besloten de verdediging te versterken, is de indruk
daarvan ook niet goed. Spreker wijst erop, dat de vraag die Minister Zijlstra omtrent de
overdracht van de souvereiniteit stelde twee maal door het State Department is beantwoord. De
laatste maal gebeurde dit aan Van Roijen naar aanleiding van de Nederlandse vraag om
inlichtingen over het gesprek, dat President Kennedy had gehad met U Thant, waarbij de indruk
zou zijn gewekt, dat de Amerikanen niet tegen bestuursoverdracht van Nieuw-Guinea aan
Indonesië zijn. Van de zijde der Amerikaanse Regering is kort geleden nog gezegd, dat het
grotesk zou zijn als tot bestuursoverdracht aan Indonesië zou worden besloten. Besprekingen
met Indonesië moeten huns inziens in aanwezigheid van een derde worden gevoerd. Het lijkt
spreker dan niet juist onzerzijds te zeggen, dat Nederland tot bilaterale besprekingen bereid is.
Een ander punt betreft de vraag of een ontspanning zou intreden als Nederland en Indonesië tot
een bespreking zouden komen. Dit zou het geval zijn als Indonesië dan zou ophouden met de
opbouw van zijn agressieve apparaat. Men zal van de Amerikanen kunnen verlangen, dat zij in die
richting werkzaam zullen zijn. Spreker is bereid ermee in te stemmen, dat men niet vandaag tot
uitvoering van een beslissing tot versterking van de defensie overgaat en dat dit volgende week
wordt uitgesteld, doch hij zou dan een klein berichtje over een besluit tot versterking willen
uitgeven. Minister Zijlstra verwacht, dat dit kleine berichtje grote gevolgen zou hebben.

De Minister-President wijst op de mogelijke complicatie van versterking, dat van
Japanse zijde nog meer bezwaren tegen de normale aflossingsvluchten via Tokio worden
gemaakt. Minister Luns zal dit bij zijn bezoek aan Japan bespreken. Hij meent, dat Japan geen
bezwaar tegen versterkingen van de defensie van Nieuw-Guinea zal hebben, als deze maar niet
via Tokio lopen.

Minister Klompé heeft het gevoel, dat het Kabinet wel sterk gaat glijden als het de
eis laat vallen, dat U Thant als derde aan een bespreking met Indonesië moet deelnemen en een
Amerikaan ervoor in de plaats zou komen.

De Minister-President acht het nog steeds noodzakelijk, dat een derde aanwezig is bij
besprekingen met Indonesië, waarbij hij de voorkeur geeft aan U Thant of een vertegenwoordiger
van hem. Minister Luns is voornemens in Washington op dit punt alleen het standpunt aan te
horen en erbij te zeggen, dat hij hierover in het Kabinet terug moet komen.

Eventuele versterking van de defensie zal men met de voorlichtingsdiensten eerst
grondig moeten prepareren.

Minister Beerman heeft zeer ernstige bezwaren tegen versterking van de defensie
van Nieuw-Guinea op dit moment. In de uiteenzetting van de Amerikaanse Minister Kennedy
kwam heel sterk tot uiting, dat hij geen militaire aanval van Indonesië op korte termijn
verwachtte. Na zijn vertrek heeft Minister Luns hem nog in Parijs gesproken; het lijkt spreker dan
een hoogst merkwaardige reactie, dat de Nederlandse Regering twee dagen later tot versterking
zou besluiten, daarmede te kennen gevende, dat zij de besprekingen van Kennedy in Indonesië
als van generlei waarde beschouwt.

Minister Cals herinnert eraan, dat eerder was besloten pas na het bezoek van
Minister Luns aan Washington een beslissing te nemen. Als men thans eerder tot versterking zou
willen besluiten, zal dit ergens op gebaseerd moeten zijn, bijv. op de afkondiging van de algemene
mobilisatie door President Sukarno. Het lijkt spreker het beste, dat enkele Ministers met
deskundigen een plan de campagne bespreken. De Minister-President stelt voor, dat 's middags



onder zijn leiding hiertoe een bespreking zal plaatsvinden. Dit houdt echter in, dat thans geen
beslissing wordt genomen. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Minister Luns stelt zich voor aan de Amerikaanse Regering te zeggen, dat
Nederland steeds actief blijft om tot besprekingen met Indonesië in het bijzijn van een derde te
komen, maar dat men moet begrijpen, dat de ontwikkeling in Indonesië de Regering tot zekere
wijzigingen in de defensie zal moeten brengen. Minister Zijlstra stelt voor te zeggen, dat de
ontwikkeling in Indonesië ons tot de noodzaak van versterking kan brengen. Minister Luns
verklaart zich hiertoe bereid, andere Ministers verzetten zich ertegen.

Minister Luns verlaat de vergadering in verband met zijn vertrek naar Washington.

Minister Zijlstra acht het doorreizen van Minister Luns naar Tokio met het oog op de
psychologische oorlogvoering niet verstandig. De Minister-President antwoordt, dat in het geval de
Raad na de besprekingen in Washington van oordeel is, dat Minister Luns beter naar Nederland
kan komen, de Minister ook zal terugkeren.

Minister Zijlstra is het niet eens met plannen om eerst de verdediging van Nieuw-
Guinea te versterken en dan mensen te evacueren. Hij zou dan eerder de gelegenheid willen
openen voor vrijwillige evacuatie van vrouwen en kinderen van Nieuw-Guinea met inschakeling
van de niet-gebruikte capaciteit van de KLM-toestellen die de lijnverbinding op Nieuw-Guinea
onderhouden. Staatssecretaris Bot antwoordt, dat het voornemen van Gouverneur Platteel
betrekking heeft op een gedwongen evacuatie van gebieden van de zuidkust. Spreker heeft een
uitvoerig telegram naar Nieuw-Guinea gezonden over de kwestie van de vrijwillige evacuatie,
waarop hij nog geen antwoord heeft ontvangen.

Minister Zijlstra heeft in deze vergadering over het punt van de financiën nog niet
gesproken. Als het Kabinet van mening is, dat in versterkte mate het defensieapparaat op Nieuw-
Guinea moet worden opgebouwd, moet het dit aan het Nederlandse volk duidelijk maken als het
er ook over eens is, dat dit financiële offers vraagt. Sprekers persoonlijke standpunt is, dat de
extra-uitgaven onder het defensieplafond moeten komen ook om de politieke reden, dat als meer
wordt uitgegeven voor de defensie van Nieuw-Guinea onze bijdrage aan de NAVO
overeenkomstig kleiner zal moeten zijn. Als de extra-uitgaven niet onder het defensieplafond
komen, zal beperking van andere begrotingen nodig zijn. Spreker is niet bereid na de tegenstand,
die zijn laatste belastingvoorstellen in de Kamer hebben ontmoet, met nieuwe
belastingverhogingen te komen. De Minister-President meent, dat de Regering tot heel bijzondere
uitgaven, zoals bij een watersnood, zal besluiten zonder dat tegelijk is vastgesteld hoe de
financiering zal zijn. Hij stelt voor, dat de financiële kant van het onderhavige probleem is het
kader van de prioriteiten besproken wordt. Minister Zijlstra is het hiermede eens; de
prioriteitennota is aan de Ministers rondgezonden.

Minister Visser meent in algemene zin te kunnen stellen, dat financiële verschillen
het Kabinet niet mogen afhouden van het nemen van maatregelen die noodzakelijk zijn. De Raad
moet daarom, nu de nood op Nieuw-Guinea zo hoog is gestegen, beslissen over de
versterkingsvoorstellen, die ter tafel liggen. Minister Zijlstra herinnert eraan, dat eerder een
beslissing over een beperkte maatregel is genomen, waarna Minister Visser heeft gesteld, dat de
extra-uitgaven hiervoor boven het defensieplafond moesten komen. Daarom zou spreker thans
geen beslissing over versterking willen nemen zonder dat tevens over deze financiële kant wordt
beslist. Hieraan voegt hij toe, dat hij met de Tweede Kamer over belastingverhogingen is
uitgesproken. Minister De Pous acht de financiële kant geen bijzaak, zoals Minister Visser stelt; de
Ministerraad zal deze ernstig moeten overwegen.

De Minister-President stelt voor de besprekingen de volgende dag voort te zetten.
De Raad verklaart zich hiermede akkoord en besluit, dat een communiqué zal worden uitgegeven,
waarin zal worden gezegd, dat het Kabinet zich heeft beraden over de vraag hoe



onderhandelingen over de kwestie Nieuw-Guinea op gang kunnen komen en waarin voorts zijn
bezorgdheid wordt uitgesproken over de militaire maatregelen van Indonesië.


